
جدول نرخ سکه و ارز

اقتصادی
صفحه 4

سه شنبه           ۲ بهمن ۱۳۹۷
۱۵ جمادی الاول ۱44۰ - شماره ۲۲۱۰۷

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/066/000سکه تمام طرح جدید
3/930/000سکه تمام طرح قدیم

2/090/000نیم سکه
1/260/000ربع سکه

700/000گرمی
370/770هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
11/630دلار
13/300یورو
14/946پوند

2/177لیر ترکیه
3/167درهم امارات

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه )تومان(نوع خودروردیف
36/100/00038/200/000پراید1111
33/725/00035/400/000پراید 2131
34/200/00035/700/000پراید 3151
127/000/000129/500/000چانگان4
40/000/00041/500/000تیبا صندوق دار5
44/175/00046/500/000ساینا دنده ای6
42/829/00055/700/000پژو 7405
8SLX 45/638/00059/500/000پژو
45/170/00057/300/000پژو 405 دوگانه سوز 9
53/000/00071/000/000پژو پارس10

11 TU5 پژو پارس
42/481/00078/500/000کلاس13

47/174/00060/500/000پژو 206 تیپ 122
54/526/00071/000/000پژو 206 تیپ135

پژو 206 14
V855/593/00072/200/000 صندوقدار

15(LX)43/597/00059/500/000سمند ال ایکس
16EF7 44/640/00061/000/000سمند

سمند دوگانه سوز 17
47/603/00064/000/000کلاس16

66/000/00081/500/000دنا18
46/069/90092/500/000تندر پلاس دنده19
70/000/00090/500/000پژو 207 دنده ای20
142/700/000271/000/000مزدا213
22H3075/000/00090/000/000
126/000/000130/000/000استپ وی23
20785/000/000108/000/000 اتوماتیک24
114/994/000222/000/000پژو 252008
51/360/00059/000/000رانا26

قیمت خودروهای داخلی  ۱۳۹۷/۱۱/۱

براساس آمارهای رسمی، در آذرماه نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل اقلام عمده جهیزیه 
حداقل ۸۳ درصد افزایش یافته اســت و در 
نتیجه، افزایش وام قرض الحسنه ازدواج جوانان 

ضروری به نظر می رسد.
براساس گزارش تورم مرکز آمار ایران د ر آذرماه 
سال 97 شاخص قیمت برای مصرف کننده د ر پایان 
آذر امســال نسبت به ما ه مشــابه سال قبل 37/4 
درصد رشد کر د. این شاخص د ر گروه های خوراکی، 
آشامیدنی، مبلمان، لوازم خانگی و اجاره مسکن به 
ترتیب 51/9، 68 و 23/9 درصد رشد داشته است. 
همچنین شاخص کالاها بیش از 50 درصد افزایش 
داشته اســت و زیرگروه کالاهای بادوام حدود 83 
درصد رشــد ر ا تجر به کر د ه اســت. اگرچه ضریب 
اهمیت این زیرگروه د ر ســبد مصرفی خانوار 5/46 
درصد است، و لی از آنجا که اقلام عمده جهیزیه د ر 
این زیرگروه قرار د ارد، می توان استنباط کر د قیمت 
اقلام عمده جهیزیه حداقل 83 درصد افزایش یافته 

است.

طبق آمارهای رسمی

جهیزیه حداقل ۸۳ درصد گران شده است

همچنین بر اساس گزارش تحولات بازار مسکن 
شهر تهران د ر آذرماه 97 که از سوی بانک مرکزی 
ارائه شــد، میانگین قیمت مسکن د ر تهران نسبت 

به مد ت مشــابه سال 96 بالغ بر 91/8 درصد رشد 
داشته است.

با توجه به آمارهای فوق، ضرورت دارد بر ا ی حفظ 

اثرگذاری سیاســت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
مبلغ آن متناســب با هزینه های ازدواج و تشــکیل 

خانواده افزایش یابد.
به گزارش فارس، د ر حال حاضر بر اساس قانون 
بودجه سال 97، وام قرض الحسنه ازدواج جوانان 15 
میلیون تومان بوده که با توجه به نوســانات شدید 
قیمتی د ر 9 ما ه گذشــته که در ابتدای این گزارش 
به بخشی از آمارهای آن اشاره شد، کفاف بخشی از 
هزینه هــای ازدواج و جهیزیه ر ا نمی دهد، بنابراین 
نیاز است تا مبلغ تسهیلات بر ا ی سال 98 متناسب 

با تورم افزایش یابد.
اخیرا مرکز پژوهش های مجلس با انتشار گزارشی 
                                               پیشنهاد    افزایش                        وام ازدواج به 25 میلیون تومان ر ا 
ارائه کر د ه است      . همچنین برخی نمایندگان مجلس 
رقم           30 میلیون تومان ر ا بر ا ی وام ازدواج جوانان در 
سال آینده پیشنهاد د ا ده اند.                                                                              د ر حال حاضر، لایحه 
بودجه 98 در کمیســیون تلفیــق مجلس د ر حال 
بررسی است و ضرورت دارد اعضای این کمیسیون 

نگاه ویژه ای به این موضوع داشته باشند.

رئیس  بانک مرکزی اعلام کرد ذخایر ارزی در داخل کشور 
بسیار مطلوب است و ارز به صورت اسکناس، در حدی است 

که نیازهای واقعی مردم را تامین کند.
عبدالناصر همتی در یادداشــت اینستاگرامی خود نوشت: عوامل 
مختلفــی در داخل و خارج مأیــوس از تاثیرگذاری بر عرضه و تقاضا 
تــلاش می کنند با ایجاد جو روانی و دادن پالس های منفی بازار را از 

نظر روانی تحت تاثیر قرار بدهند.
وی افزود: نکته جالب در مورد این روزهای بازار ارز، کم رمق بودن 
تقاضا در صرافی ها و نرخ سازی دلالان در فضای مجازی است. بانک 

مرکزی این روزها جور سمت تقاضا را هم می کشد!
رئیس  بانک مرکزی ادامه داد: صادرات غیرنفتی کشــورمان نیز 
بــا تفاهماتی که صادرکنندگان با همکاران من می کنند به تدریج در 
خدمت واردات کشــورمان قرار می گیرد. قبلا خدمت مردم عزیزمان 
عرض کرده بودم در داخل کشــور نیز ذخایر بسیار مطلوب )است و( 
ارز به صورت اســکناس در حدی اســت که نیازهای واقعی مردم را 

تامین کند.
گفتنی است، رئیس  بانک مرکزی در شرایطی اعلام می کند وضع 
ذخایر مناسب اســت که حسن روحانی اوایل دی ماه، در حین ارائه 
لایحه بودجه ســال 98 در مجلس شورای اسلامی گفته بود: »ما در 
مقطعی در اوایل سال 97 قرار گرفتیم که ذخیره اسکناس ما تقریباً 

صفر بود، منظورم اسکناس ارزی است.« 
اظهــارات روحانی بلافاصله در بازار اثر منفی گذاشــت و علاوه بر 
اینکه در شرایط کنونی کشور این کار پاس گل به دشمنان به حساب 

می آمد، باعث شد نرخ ارز افزایش پیدا کند. 
همتی در ادامه متن اینستاگرامی خود اضافه کرد: بعد از کشورهای 
چین، کره جنوبی، هند و ترکیه امروز )دوشــنبه( ژاپن نیز  عملیات 
واردات نفــت از ایران را آغاز کــرد. به تدریج درآمدهای جدید نفتی 
در کنار ده ها میلیارد دلار منابع فعال بانک مرکزی در نزد بانک های 
خارجی که پشتیبان قوی و مطمئن تجاری کشورمان است، به چرخه 

تجاری وارد می شود. 
در همین زمینه، بر اساس گزارشــی که خبرگزاری فارس داده، 
یک مقام پالایشگاه »فوجی اویل ژاپن« اعلام کرد: این شرکت برای 
نخستین بار از زمان دریافت معافیت 180 روزه از آمریکا برای واردات 

نفت از ایران، محموله نفتی از ایران بارگیری کرد.
همچنین این محموله، نخستین محموله نفتی ژاپن از ایران پس از 
دریافت معافیت محسوب می شود. نرم افزار جریان تجاری پلاتس نیز 
نشــان داد کــه محمولــه بارگیری شــده نفتکش »کیســوگاوا«، 
 جزیــره خارک ایران را روز یک شــنبه به مقصد ســودگائورا ترک

 کرده است.
فوجی تاویل، یک شرکت گروه شوآشل است که یکی از خریداران 
بزرگ ژاپنی نفت ایران اســت. بارگیری نفت فوجی اویل پس از خبر 
15 ژانویه مبنی بر ازسرگیری تراکنش های نفت ایران توسط بانک های 
ژاپنی پس از دریافت مجوز نهایی ناظران قانونی صورت گرفته است.

نگرانی های پالایشگاه های ژاپنی و شرکت های کشتیرانی در مورد 
بیمه کشتیرانی مرتبط به محموله های وارداتی نفت ایران اخیرا برطرف 

شده و در انتظار موافقت بانک و نهادهای نظارتی است.

رئیس کل بانک مرکزی:

ذخایر ارزی داخل کشور
 بسیار مطلوب است

به گفته مدیرعامل شرکت مخابرات ایران، کابل کشی داخل 
منازل و سازمان ها برای فیبر نوری رایگان انجام خواهد شد.

سیدمجید صدری در یک نشست خبری درباره  ارائه فیبر نوری به 
مشترکان بیان کرد: فیبر نوری منازل باید اهمیت ویژه داشته باشد. 
تعرفه ها و هزینه های ابتدایی از جمله کابل کشی منازل و مودم باعث 
شده بود که مردم تمایل زیادی به این طرح نشان ندهند. به همین دلیل 
ما در طرح تانومای ویژه که تا آخر سال خواهیم داشت و اگر استقبال 
شود، آن را تمدید می کنیم، تصمیم گرفتیم هرکس از هرکجای ایران 
درخواست فیبر نوری کند، برای کابل کشی هزینه ای دریافت نکنیم.

او ادامه داد: برای مودم هم تلاشمان این است پیشنهادهای ویژه 
داشــته و یا حداقل قیمت را دریافت کنیم. ما به دنبال جلب رضایت 
مشــترک هستیم و ســعی کردیم تعرفه هایی که در حوزه فیبر قرار 

دادیم، با ADSL یکسان باشد.
وی دربــاره ایجاد تغییراتی در تعرفه هــای مخابرات اظهار کرد: 
تعرفه های مخابرات چــه در دیتا و چه تلفن ثابت، باید تغییراتی در 
جهت افزایش داشته باشد؛ البته ما تابع قانون هستیم اما کاهش تعرفه 
بیش از این در حوزه به صلاح ما نیســت. ما برای افزایش تعرفه در 
سال آینده نیز پیشنهاداتی به رگولاتوری دادیم و امیدواریم که با آن 
موافقت شود، زیرا با تعرفه های کنونی نمی توانیم توسعه داشته باشیم.

او درباره  موضوع حذف قبوض کاغذی توضیح داد: درصد بالایی از 
پرداخت ها )بالغ بر 99 درصد( در حال حاضر به صورت غیرحضوری و 
کمتر از یک درصد از طریق قبض است. ما بیش از 30 میلیون مشترک 
تلفن ثابت داریم که هنوز 15 میلیون قبض صادر می شود. برای مبالغ 
کمتر از 20 هزار تومان هم اصلا قبضی صادر نمی شود. طبق بررسی ها 
با سازمان فناوری اطلاعات، به دنبال حذف قبض هستیم، اما دیتابیس 
ما باید کامل باشد و طبق وظیفه باید برای مشترکانی که درخواست 

دارند، قبض صادر کنیم.
وی همچنین در پاسخ به سؤال دیگری درباره رای دیوان عدالت 
اداری برای لغو مصوبه کمیســیون تنظیم مقــررات ارتباطات درباره 
دریافت آبونمان از خطوط تلفن ثابت مدعی شد: این کار صددرصد به 
ضرر شرکت مخابرات است و سالانه 700 میلیارد تومان از درآمدهای 
مخابــرات می کاهد. در این باره با قــوه قضائیه و دیوان عدالت اداری 
در حــال مذاکره ایم تا بتوانیم رای را برگردانیم؛ البته به دنبال کلک 
زدن نیســتیم که اســم هزینه را عوض کنیم امــا معتقدیم که نام 
 آبونمان از ابتدا اشــتباه انتخاب شده و نام صحیح آن هزینه نگهداری

 است!
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران همچنین از حذف 50 مشاور 
خود خبر داد و گفت: این مشاوران یا بازنشسته شدند و یا در پستهای 
دیگر به کار گرفته شدند. در عین حال تمامی مشاوران خارجی شرکت 

مخابرات هم حذف شدند.
صدری سپس از افزایش 4برابری ترافیک اینترنت داخلی خبر داد 

و گفت: این اقدام در راستای بحث اقتصاد مقاومتی است.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران:

کابل کشی داخل منازل
 برای فیبرنوری رایگان است

در شرایطی که نخبگان ایرانی موفق به 
بومی ســازی فناوری فیلترهای تصفیه آب 
شده اند، قراردادهایی برای ورود چینی ها به 
این بازار با قیمت هایی نظیر 10 برابر فیلترهای 

مشابه داخل بسته شده است. 
به گزارش خبرگزاری دانشــجو، حدود دوماه 
پیش اخباری منتشــر شــد مبنی بــر اینکه با 
بومی سازی تولید فناوری های پیشرفته، نخبگان 
جوان دانشگاه صنعتی شریف به فناوری »غشاهای 
اســمز معکوس« در آب شــیرین کن ها دســت 
یافته اند. این فناوری بهترین دانش برای شیرین 
کــردن آب هــای شــور و تصفیــه آب فاضلاب 
 اســت که می تواند به حل بحران آب در کشــور

 کمک کند.
چند روز بعد اما خبری با تیتر »ایران و چین 
قرارداد انتقال فناوری و ســاخت آب شیرین کن 
امضاء کردند« منتشر شد که از جهت دسترسی 
داخلی به این تکنولوژی عجیب به نظر می رسید؛ 
چراکه اگر بــه دانش و صنعتی کردن فیلترهای 
اسمز معکوس رســیده ایم پس چه احتیاجی به 

واردات آن از خارج داریم؟ 
در همین زمینه، سید عباس موسوی، مجری 
بومی سازی فناوری غشاها در ایران اظهار داشت: 
با توجه به ســابقه فعالیت ها در دانشگاه صنعتی 
شــریف در حوزه غشاها، این موضوع به دانشگاه 

شریف سپرده شد. 
وی افزود: با ناامیدی ســازمان گســترش و 
نوســازی صنایع ایران از همکاری شــرکت های 
خارجی، طــرح تدوین دانش فنی در دانشــگاه 
تغییــر ماهیــت داده و بــه طرح خــط تولید 
صنعتــی تبدیل شــد که متاســفانه بــا تغییر 
 رئیس سازمان در اوایل سال 93 همه چیز متوقف

 شد. 
مجری بومی ســازی فناوری غشاها ادامه داد: 
در اواســط سال 95 با نگاه مثبت و حمایت قابل 
تقدیر رئیس  وقت سازمان؛ منصور معظمی طرح 
بعد از 2/5 سال تعطیلی مجدد شروع شد؛ بنابراین 
کل زمان مفیدی که بر روی این طرح در دانشگاه 
سپری شد حدود 23 ماه بود، بحث انتقال دانش 
فنی از چینی ها همین یک ســال گذشته مطرح 

شد و قبلًا مطرح نبوده است.
به گفته موسوی، هزینه مورد نیاز ما برای تولید 
فیلترها با رقم قرارداد چینی ها اصلًا قابل مقایسه 
نیست و با یک دهم آن می توانیم فیلتر با کیفیت 
به اندازه تمام نیاز کشور و حتی بیشتر تولید کنیم.

با این حال، مصیب یونس دوست، مدیرعامل 
شرکت غشا گستر دالاهو )مسئول تامین فناوری 
غشا در آب شیرین کن ها از سوی سازمان گسترش 
و نوسازی صنایع ایران( با مناسب دانستن واردات 
این محصول از چین اظهار داشت: دانشگاه براي 
اولین بار مي خواهد تولید غشا را تجربه کند و بهتر 
است از ماشین آلات و تجارب چیني ها در بهره وري 

خود بهره مند شود.
وی اضافــه کرد: تولید انبــوه فیلترهاي آب 
شیرین کن به صورت موازي هم با دانشگاه شریف 
و هم با شــرکت چیني جلو خواهد رفت. درواقع 
تولید 50 هزار فیلتر را با شــرکت چیني در نظر 
گرفته ایم و 25 هزار فیلتر را با دانشــگاه صنعتي 

شریف دنبال مي کنیم. 
گفتنی اســت، همکاری سازمان گسترش با 

دانشــگاه برای تولید و توســعه  دانشی جدید و 
مورد نیاز کشور شایسته تقدیر است. اما هنوز هم 
پاسخ این سؤالات روشن نیست که چرا متولیان امر 
به جای تمرکز بر ادامه کار و حمایت از سرمایه های 
انسانی کم نظیر به دنبال انتقال آن کالا از خارج 

از کشور هستند؟ 
چرا اکنون که کشــور نیاز بــه این محصول 
کلیدی دارد به حمایت کامل از این دانش بومی 
شده نمی پردازند تا حلقه نهایی آن تکمیل گردد؟ 
چرا باید فعالیتی که می تواند با هزینه ای کمتراز 
10 میلیارد تومان و در داخل کشــور انجام شود 
با هزینــه ای 10 برابری انجام گیرد و ســرمایه 
تولید و اشــتغال ملی به خارج از کشــور منتقل 
شده و هزینه این سوء رفتارها از جیب بیت المال 

پرداخت شود؟!
در واقع علت اصلی مشــکلات کنونی کشور 
به ویژه در سیاســت گذاری ها و سرمایه گذاری ها 
همان طور کــه مقام معظم رهبــری بارها بیان 
کرده انــد امید و نگاه به خــارج و بی اعتمادی به 

جوانان و توانمندی و ظرفیت های داخلی است.

ضربه برخی واردکنندگان به توانمندی علمی کشور 

واردات فیلترهای تصفیه آب خارجی با 10 برابر قیمت مشابه داخلی!

یک نماینده اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی اعلام کرد 
اگر قیمت مسکن با همین شیب فعلی افزایش یابد، دستیابی 

به خانه برای خانه اولی ها به رؤیا تبدیل خواهد شد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و  شهرســازی، پروانه مافی از 
چانه زنی ها برای اختصاص اعتبار در بودجه سال 98 برای برنامه ملی 
بازآفرینی شــهری خبر داد و گفت: تنها راه حل تأمین مسکن برای 
جوانان، اقشار کم درآمد و متوسط جامعه، اختصاص مسکن حمایتی 
برای آنها اســت.  وی در مورد وضعیت فعلی بازار مسکن بیان کرد: 
وضعیت خرید مسکن در شرایط فعلی برای طبقات کم درآمد و متوسط 

خصوصاً خانه اولی ها و جوانان قابل تحمل نیست.
این نماینده اصلاح طلب مجلس با اشاره به اینکه اگر نمودار قیمتی 
مسکن با همین شیب فعلی افزایش یابد، دستیابی به خانه برای خانه 
اولی ها به رؤیا تبدیل خواهد شــد، افزود: باید تدابیر ویژه ای در این 
حوزه به ویژه در تهران و کلان شهرها اندیشیده شود تا تهیه خانه از 

رؤیا بودن خارج شده و دسترسی همه افراد به مسکن تأمین شود.
به گفته مافی، مســکن های حمایتی یکی از راه کارهایی است که 
می تواند فشار خرید مسکن را از روی دوش اقشار متوسط، کم درآمد 
و جوانان بردارد.وی با بیان اینکه هدف اصلی از ســاخت مسکن مهر 
ایجاد خانه برای خانه اولی ها و طبقات کم درآمد بود، گفت: متأسفانه 
این طرح مسیر اصلی و هدف خود را دنبال نکرد و بحث آن در حال 

حاضر از موضوعیت خارج شده است.
ایــن نماینده اصلاح طلب مجلس با ابراز تأســف از اینکه باوجود 
پیش بینی ها در قانون تسهیل ازدواج جوانان برای تأمین مسکن ارزان 
توســط دولت این امر محقق نشده است، ادامه داد: در قانون تسهیل 
ازدواج جوانان چندین بند به این امر اختصاص یافته بود که در صورت 
ازدواج فرد، باید دولت شــرایط را به گونه ای فراهم کند که از مسکن 
با حداقل اجاره برخوردار شــود و ظرف ســه سال و پس از پس انداز 
مبلغی نقل مکان کرده و خانه را در اختیار یک جوان دیگر قرار دهد، 

با این حال این امر محقق نشد.
مافی به برنامه ملی بازآفرینی شهری نیز اشاره و تصریح کرد: یکی 
از برنامه های مهم این ســال ها برنامه ملی بازآفرینی شهری است که 
متأسفانه در لایحه بودجه سال آینده به آن توجه چندانی نشده است.
وی ادامــه داد: باوجودآنکه وزارت راه و شهرســازی با همکاری 
شــهرداری ها مجری برنامه ملی بازآفرینی هستند، در لایحه بودجه 
ســال 98 اعتباری برای آن پیش بینی نشــده است و ما امیدواریم با 
کمک سایر نمایندگان در کمیسیون تلفیق و یا صحن مجلس در روز 
تصویب بودجه، اعتبار موردنیاز این طرح را تأمین کنیم، زیرا معتقدیم 

این طرح می تواند نقش شایانی در رفع مشکل مسکن داشته باشد.

کرمان- خبرنگار کیهان: 
معاون وزیر نیــرو گفت: در زمینه فنــاوری انرژی های 

تجدید پذیر به مرز خودکفایی رسیده ایم.
صادق زاده در همایش سرمایه گذاری های تجدیدپذیر که در کرمان 
برگزار شــده بود افزود: سال گذشته 500 مگاوات انرژی تجدیدپذیر 
در کشــور تولید شد که با برنامه ریزی صورت گرفته این رقم به هزار 

مگاوات خواهد رسید.
وی از احــداث نیروگاه هــای 10 تا 100مگاواتی با مشــارکت 
ســرمایه گذاران داخلی و خارجی در کشــور خبــر داد و گفت: در 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر دولت کمترین و مردم بیشترین سهم 

را داشته اند.
وی با اعــلام حمایت از بخش خصوصی تصریــح کرد: دو هزار 
مددجوی کمیته امداد به تولید انرژی تجدیدپذیر در کشور مشغول 
می باشــند.وی افزود: اســتان کرمان در زمینــه انرژی های نو جزو 

استان های پیشگام و موفق در کشور است.
در این همایش همچنین مدیرعامل برق منطقه ای استان کرمان 
نیز گفت: شرایط برای جذب و حمایت سرمایه گذاران این بخش فراهم 
شده و تاکنون 150 مجوز احداث نیروگاه تجدیدپذیر در استان کرمان 

صادر شده است.
وی افزود: حدود 3000 مگاوات مجوز برای سرمایه گذاران گرفته 
شده است.مهدوی نیا با اشاره به اینکه استان کرمان بر روی کمربند 
طلایی خورشــیدی دنیا قرار دارد خاطرنشان کرد: متوسط تابش در 
این استان 5/5 کیلووات ساعت بر متر مربع است و به این معناست که 
بازده سرمایه گذاری در استان کرمان نسبت به سایر مناطق بالاتر است.
وی با بیان اینکه این شرکت 23 روستا را از طریق انرژی خورشیدی 
برق دار کرده است، گفت: در مجموع 120 نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 

2024 مگاوات راه اندازی کرده ایم.
وی با بیان اینکه دو نیروگاه 10 مگاواتی در شهرســتان بردسیر 
و بافت در حال احداث اســت، تصریح کرد: کمیته امداد نیز احداث 
2175 نیروگاه پنج کیلو واتی برای مددجویان را در دست اقدام دارد 

که تاکنون 52 نیروگاه از آنها وارد مدار شده است.

یک نماینده اصلاح طلب مجلس: 

خانه دار شدن جوانان با قیمت 
فعلی مسکن به رؤیا تبدیل می شود

معاون وزیر نیرو اعلام کرد

احداث نیروگاه  های خورشیدی 
با مشارکت سرمایه گذاران داخلی و خارجی

گروه اقتصادی-
اظهارات مســئولان بانک مرکزی نشان 
هنوز  پولی کشــور  متولیان حوزه  می دهد 
جمع بندی روشــنی در برابر پدیده جدید و 
الکترونیکی )رمزارزها(  بسیار مهم پول های 

ندارد.
چند ســالی اســت موضوع مهمی بــا عنوان 
»بلاکچین« )زنجیره بلوکی( دنیای فناوری و اقتصاد 
را تحــت تأثیر قرار داده اســت. فناوری های مالی 
بســیاری در این مدت ارائه شده و طرفدارانی پیدا 
کرده اند. آنچه به عنوان پول الکترونیکی )رمزارزها( 
مطرح  است، در حقیقت در چارچوب همین بستر 
نوین ارتباطی، یعنی بلاکچین، تعریف شده است. 
»بیت کوین« معروف ترین پول مجازی است که در 
این بستر بوجود آمده و تاکنون ارزش بسیار زیادی 

نیز پیدا کرده است.
بر اســاس اظهارات متخصصان حــوزه مالی، 
آینده اقتصــاد و خصوصا تراکنش هــا و خدمات 
مالی، با توســعه بلاکچین متحول خواهد شد و از 
آنجا که این بســتر جدید بر اساس تمرکززدایی و 
شبکه اســتوار است، ممکن است نهادهای واسطه 
امــروزی مانند پــول و بانک های مرکــزی را دور 
 بزند و حتی حاکمیت دولت ها را تحت الشعاع قرار 

دهد.
این موضوع بسیار تکان دهنده است و هنوز ابعاد 
آن در دست بررسی است، اما کشورها و دولت های 
مختلف برخوردهای متفاوتی در برابر آن در پیش 

گرفته اند. برخی آن را از اساس انکار می کنند، عده ای 
تأیید و بعضی هم آن را رد می کنند. 

بــا این حال موضع گیــری و تدبیر دولت ها در 
برابــر آینده تکنولوژی نوین مالــی اجتناب ناپذیر 
اســت و کوتاهــی در ایــن حوزه ممکن اســت 
 تبعــات جبران ناپذیــری را متوجه حاکمیت ملی

 کند.
با این وجود به نظر می رسد بانک مرکزی ایران، 
به عنوان متولی این حوزه، هنوز جمع بندی دقیقی 
برای این حوزه کلیــدی ندارد و رویکرد انکاری را 

برگزیده است.
سردرگمی بانک مرکزی

روز گذشته رئیس پژوهشــکده پولی و بانکی 
بانک مرکزی در نشست خبری هشتمین همایش 
بانکــداری الکترونیــک و نظام هــای پرداخت که 
قرار است اواســط بهمن ماه و با محوریت فناوری 
بلاکچین برگزار شود، اظهاراتی بیان کرد که نشان 
از سردرگمی متولیان نظام پولی کشور در مواجهه 

با فناوری نوین مالی داشت.
به گزارش خبرنگار ایبِنا، علی دیواندری بر لزوم 
حرکت به ســمت مقررات گذاری برای  )رمزارزها( 
در کشور تاکید کرد و گفت: »این روزها بحث ایجاد 
ارزرمز ملی مطرح است و نهادهای مختلف در حال 
کار بر روی آن هســتند، ولــی تاکنون به تصمیم 

مشخصی درباره آن نرسیده ایم«.
دبیر هشــتمین همایش بانکداری الکترونیک، 
مقــررات گذاری را عاملی برای کاهش آثار ســوء 

ارزرمزها عنوان کرد و گفت: »در دنیا کشــورهای 
مختلف موضع متفاوتی درباره این ارزها دارند و در 
حال حاضر بانک مرکزی ایران آنها را به رســمیت 
نمی شناسد و مجوز فعالیت ندارند، اما به نظر من 
باید به سمت پذیرش واقعیت ها و مقررات گذاری 
برای آنها حرکت کنیــم«. این اظهارات دیواندری 
نشان می دهد بانک مرکزی تاکنون رویکرد انفعالی 

را در پیش گرفته است.
وی درباره نوع نگاه بانک مرکزی به این پدیده 
نوظهــور هم گفت: »اگر به واقعیت ها توجه نکنیم 
آنها خود را به ما تحمیل می کنند. بانک مرکزی باید 

مانند سایر نهادها واقعیت ها را بپذیرد«.
یکــی از موضوعات کلیدی دربــاره رمز ارزها، 

متولی پیگیری آن در کشور است.
 از آنجا که بلاکچین تحولی بنیادین محسوب 
می شــود، بسیار مهم است که چه کسی در کشور 
متولی اتخاذ تدابیر لازم برای مدیریت اجتماعی و 

اقتصادی در این حوزه است.
 این پرســش را خبرنگار کیهــان از دیواندری 
پرسید که وی در پاســخ گفت: »متولی آن بانک 
مرکزی اســت و وزارت ارتباطات نیز فعالیت هایی 
در این حوزه انجام داده است«. این اظهارات رئیس 
پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی نشان می دهد 
هرچند بانک مرکزی مدعی مدیریت این حوزه است 
اما تاکنون نتوانســته تصمیم جامعی در مواجهه با 
این موضوع اتخاذ نماید و فعلا با ممنوع اعلام کردن 
مبادله با ارزهای دیجیتال، صورت مســئله را پاک 

نموده است.
پرســش دیگر کیهان این بــود که بلاکچین 
بر اســاس ماهیت خود، با عبــور از تمرکزگرایی، 
نهادهای واســطه ای همچون پول، بانک مرکزی و 
حتی حاکمیت دولت ها را از بین می برد و برگزاری 
همایشی درباره سیاست استفاده از این فناوری در 
بانکداری، با ماهیت ایــن فناوری تناقض منطقی 
دارد. با ایــن حال دبیر این همایش، با بیان اینکه 
نمی توانیــم پولی را در نظر بگیریم که مقرراتی بر 
روی آن نباشد، افزود: »مفهوم بلاکچین این نیست 
که ما بانک و مقررات نداشــته باشیم، بلاک چین 
شفافیت، امنیت و عدم تمرکز و کارکردهای کلان 
را خواهد داشــت و نهادهــای نوظهوری به وجود 
 می آید که باید دید به چه سمتی قرار است حرکت 

کنیم«.
رئیس پژوهشــکده پولی و بانکی بانک مرکزی 
البته با انتقاد از نظام بانکی کشور اظهار کرد: »در 
حالی که دنیا به سمت تمرکززدایی در حال حرکت 
است، سیســتم فناوری بانک ها در ایران به سمت 

تمرکزگرایی حرکت می کند«.
به نظر می رسد بانک مرکزی به عنوان متولی 
سیاستگذاری در این حوزه، باید با بکارگیری توان 
کارشناسی کشور، به جای رویکرد انفعالی، هر چه 
سریعتر به یک جمع بندی قابل دفاع و علمی برای 
حفاظت از امنیت اقتصادی و حاکمیت ملی برسد؛ 
قبل از آنکه دیر شــود و مــوج این فناوری ما را با 

خود ببرد.

کیهان بررسی می کند

سرگردانی نظام بانکی در برخورد با پول الکترونیکی

سرویس اقتصادی-
قاضی سراج با  اشاره به بررسی صورت 
گرفته از ســوی ســازمان بازرســی کل 
کشــور، گفت: کتباً مجوزی به ســایپا یا 
خودروسازی های دیگر برای افزایش قیمت 

داده نشده است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، رئیس 
 سازمان بازرسی کل کشــور درخصوص قانونی 
نبــودن افزایش قیمت محصولات ســایپا اظهار 
کرد: در رابطه با مجوز سایپا برای افزایش قیمت 
محصولاتش استعلام کردیم، اما متاسفانه هنوز 
پاسخی نداده اند و نهایتاً تا آخر هفته جاری حتما 

باید پاسخ خود را ارائه کنند.
ناصر ســراج تاکید کرد: طبق بررسی صورت 
گرفته از سوی سازمان بازرسی کل کشور، کتباً 
مجوزی به سایپا یا خودروسازی های دیگر برای 

افزایش قیمت داده نشده است.
وی افزود: اگر در این مدت پاسخی ارائه نکنند، 
قطعاً به صورت حضوری ورود کرده و اگر مجوزی 

نداشته باشند، اقدام می کنیم.
گفتنی است طی چند هفته اخیر دو شرکت 
خودروسازی سایپا و ایران خودرو قیمت محصولات 

خود را به شکل چشم گیری افزایش دادند.
چند روز قبل محمدرضا ســروش مدیرعامل 

سایپا برکنار شد. بســیاری معتقدند که همین 
افزایش قیمت بی ســابقه محصولات سایپا علت 

برکناری او از سوی هیئت مدیره بوده است.
بررســی ها نشــان می دهد با اینکه دولت به 
خودروســازان مجوز داده از ابتدای بهمن قیمت 
محصولات خود را حداکثر تا پنج درصد زیر قیمت 
بازار افزایش دهند، نرخ هایی که شرکت سایپا برای 
محصولاتش اعلام کرده بالاتر از سقف مجاز است.

مشکل مدیریتی
به نظر می رســد مشــکل اساســی صنعت 
خودروســازی داخلــی را بایــد در مدیریت آن 
جســت وجو کرد. این معضل نخســت از جنبه 
بی ثباتــی مدیران به وجود آمــده، به طوری که 
تنها در دولت حســن روحانی شرکت سایپا پنج 

مدیرعامل را تجربه کرده است.
در همین رابطه، سخنگوی کمیسیون صنایع 
مجلس اظهار کرد: صنعت خودرو کشور نیازمند 
یک مدیریت ویژه است اما تاکنون چنین مدیریتی 

نبوده است.
سعید باستانی یکشنبه شب با حضور در یک 
برنامه تلویزیونی، با بیان اینکه ســهام داری در 
شرکت های خودروسازی ما به مفهوم واقعی رعایت 
نمی شــود، گفت: »دولت حدود 14 و نیم درصد 
سهام ایران خودرو و 16 درصد سهام سایپا را در 

اختیار دارد اما انتخاب مدیرعامل با دولت است 
بنابراین اساس مشکل خودروسازان از اینجا آغاز 
می شود. دولت باید به میزان سهام خود دخالت 

کند نه بیشتر از آن«.
شــایان ذکر است، فساد و تضاد منافع برخی 
مدیــران دولتی کــه همزمان در شــرکت های 
خودرویــی مســئولیت گرفته انــد، مانع جدی 
 دیگری در تحول صنعت خودروســازی داخلی

 است.
به گزارش پایگاه خبــری کارگرنیوز، بعد از 
افزایش رسمی قیمت خودرو توسط خودروسازان 
این ســؤال جدی در افکار عمومی به وجود آمده 
است که چرا وزارت صنعت درخصوص عملکرد 

خودروسازان منفعلانه رفتار می کند.
در حال حاضر مردم از افزایش قیمت ناراضی 
هســتند. آن هم درخصوص خودروهایی که از 
کیفیت نامطلوبی برخوردار اســت. اینکه وزارت 
صنعت چرا در مقابل خودروسازان منفعلانه رفتار 
می کند سؤال مهمی است. شاید یکی از دلایل این 
رفتار، منافع مشترک ایجاد شده بین بدنه وزارت 

صنعت و خودروسازان است.
انتصابــات یکی از تجلی گاه هــای این منافع 
مشــترک می باشد. وقتی به اعضای هیئت مدیره 
شرکت های تابعه خودروسازان می نگریم اسامی 

مدیران ارشــد وزارت صنعت به خوبی مشــهود 
اســت. به طور مثال می توان به ســه مدیر ارشد 

وزارت صنعت  اشاره نمود.
یکــی از این افراد، به نام »م. س. الف.« یکی 
از مدیرکل های وزارت صنعت است. طبق اسناد 
رسمی، وی از 1396/10/20 تاکنون به نمایندگی 
از شرکت تام ایران خودرو به عضویت هیئت مدیره 
شرکت تهیه و توزیع قطعات و لوازم یدکی ایران 

خودرو است.
»ب. ا.«، دیگــر مدیر ارشــد وزارت صنعت 
اســت که طبق اسناد از 1394/8/10 تاکنون به 
نمایندگی از شرکت ایران خودرو خراسان، عضو 
هیئت  مدیره شرکت تام ایران خودرو بوده است.

نفر ســوم، خانم »ر.ع. الف.«، یکی از مدیران 
اســتان خراســان رضوی اســت. وی از تاریخ 
1394/10/16 تاکنــون عضو هیئت  مدیره ایران 

خودرو خراسان بوده است.
این قبیل انتصابات آن هم درخصوص مدیران 
دستگاهی که باید بر عملکرد خودروسازی کشور 
نظارت کند، قطعا می تواند زمینه را برای تسامح 
و مــدارا و عدم نظارت فراهم کند. به بیان دیگر 
خودروسازان با انتصاب برخی از مدیران اثرگذار و 
مهم وزارت صنعت به نوعی به دنبال ایجاد حاشیه 

امن برای عملکرد خود هستند.

ورود سازمان بازرسی به افزایش ناگهانی قیمت خودرو

سراج: سایپا هنوز مجوز افزایش قیمت را
 ارائه نکرده است


